
27. 1. 2003

Vezměte, prosíme, na vědomí, že text článku odpovídá platné právní úpravě ke dni publikace.

Politici o kandidátech zatím jen spekulují,
dohoda není
Zatím jen v rovině spekulací a spíš
osobních úvah jednotlivých politiků se odehrávají debaty o možném
prezidentském kandidátovi pro třetí volbu. Například šéf poslanců
KSČM Pavel Kováčik ČTK řekl, že ze jmen zmiňovaných médii se jemu
osobně jeví přijatelný třeba senátor ČSSD Richard Falbr či
vicepremiér Pavel Rychetský (ČSSD). "Ale to je moje spekulace,"
uvedl a zdůraznil, že KSČM ještě o svém postoji nerozhodla.
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Znám není ani termín schůzky šéfů stran, kteří se poradí, jak
a kdy volit hlavu státu. Předseda ČSSD Vladimír Špidla dnes ČTK
řekl, že schůzka možná nebude v úterý, ale až ve středu.
Po krachu druhé volby se zdá, že parlament dostane už nejvýše
jednu šanci - to v případě, že se podaří najít kandidáta, který
by měl skutečnou naději na zvolení. Když se to nepovede, začneme
pracovat na rychlém zavedení přímé volby, shodují se politici.
Přímou volbu prosazuje například ODS, jejíž představitelé
svorně tvrdí, že ať se bude volit jakkoli, občanští demokraté
budou prosazovat svého bývalého předsedu Václava Klause. Kandidát
ODS je ale podle předsedy US-DEU Petra Mareše pro unii čím dál
vzdálenější. "Je to dvojnásobně neúspěšný uchazeč. Situace je pro
nás ještě složitější než před dvěma týdny, pokud jde o Klause,
protože právě jeho jednání s komunisty a sliby, které zcela
zjevně činil v jednání s poslanci a senátory KSČM, to je věc, se
kterou my se vyrovnat nedokážeme," řekl ČTK. Předseda ODS Mirek
Topolánek ČTK potvrdil, že na postoji jeho strany se nic nemění.
Mareš i dnes zopakoval, že unie bude v prvé řadě usilovat o
přímou volbu. Unie už před druhou volbou mezi své možné kandidáty
zařadila senátory Josefa Jařaba a bývalého ministra školství Jana
Sokola. Mareš potvrdil, že politici loví i v akademických vodách.
"Jména z oblasti významných vědců a vysokoškolských pedagogů
padají," řekl ČTK na dotaz, zda se neuvažuje třeba o rektorovi
Univerzity Karlovy Ivanu Wilhelmovi. O něm se zmínil i šéf
poslanců KDU-ČSL Jaromír Talíř, hovořil i o exministru zahraničí
Jaroslavu Šedivém a ombudsmanovi Otakaru Motejlovi. Jsou pro něj
přijatelnější než Falbr a Rychetský, o nichž hovořil Kováčik.
Třeba Motejl by ale zřejmě zase nevyhovoval KSČM. "To zrovna



není ten kandidát, který by se nám úplně líbil," odhadl postoj
komunistů Kováčik. Komunistický místopředseda sněmovny Vojtěch
Filip zase v rozhovoru s ČTK řekl, že Motejlovým odchodem by
utrpěl úřad ombudsmana. Kováčik ani Filip nevyloučili, že sami
komunisté někoho navrhnou, neřekli ale, kdo by to mohl být. Mareš
zase prohlásil, že by byl rád, kdyby se podařilo najít kandidáta,
k jehož zvolení nebudou hlasy KSČM třeba.
O nástupci Václava Havla se diskutuje i na internetu. Třeba
na adrese http://hnh.aktualne.cz je stránka příznivců kandidatury
vysokoškolského učitele a duchovního Tomáše Halíka. Její autoři
přiznávají, že Halíkovi o tom neřekli. I většina ostatních lidí,
o kterých média spekulují, se zatím o kandidaturu nehlásí.
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